
 

فضاهای شهری اصفهان
در اختیار کاندیداهای مجلس 

شهردار اصفهان با اشاره به اهمیت مشارکت مردم در تمام 
عرصه ها اظهار کرد: افرادی که دست اندرکار مدیریت شهری 
هستند، به خوبی می دانند از وقتی که شوراهای اسلامی شهر 
در کشور فعال شد، تحول اساسی برای تمام شهرها ایجاد 
شده است. علی قاسم زاده با بیان اینکه همیشه مشارکت و 
کمک مردم در اداره شهر و کشور منشأ خیر و برکت بوده است، 
افزود: این موضوع نشان می دهد آنجا که پای مردم در اداره و 
مدیریت کشور باز باشد و مردم مشارکت فعال داشته باشند، 
که علاوه بر  این حضور و مشارکت منشأ تحول است، چرا
انتخاب، بر منتخبان نظارت و مطالبه می کنند و خواسته های 
خود را از طریق نمایندگان بیان می کنند. شهردار اصفهان 
تصریح کرد: امیدوارم در انتخابات مجلس شورای اسلامی 
شاهد حضور حماسی مردم و مشارکت آن ها در برگزاری هرچه 
باشکوه تر این انتخابات باشیم. قاسم زاده گفت: شهرداری 
اصفهان آمادگی دارد طبق دستورالعمل فرمانداری فضاهای 
شهری از جمله تبلیغات محیطی را در اختیار کاندیداهایی 
که مراحل کاندیداتوری آن ها نهایی شده است، قرار دهد، 
همچنین می توانیم سالن ها و محل های اجتماعی را در شهر 
پیش بینی کنیم تا کاندیداهایی که علاقه مند هستند با مردم 

صحبت کنند و از این فضاهای شهرداری استفاده کنند.

ابلاغ دستور رئیس جمهور 
برای کاهش  آلودگی مشهد

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان رضوی 
کارگروه اجرایی و  روز شنبه در هفتاد و دومین نشست 
اضطراری کاهش آلودگی هوای استان خراسان رضوی که به 
ک برگزار شد افزود: این دستور ویژه  مناسبت هفته هوای پا
برای پیگیری اقدامات اجرایی مؤثر دستگاه های متولی در 
حوزه کاهش آلودگی هوا در مشهد صادر شده است. جواد 
خدایی، گفت: مساله آلودگی هوا یک مساله مشارکتی و چند 
وجهی است و تمامی دستگاه های وظیفه مند باید با یک 
ک  برنامه مشترک در راستای حرکت به سوی نیل به هوایی پا
گام بردارند. خدایی افزود: بر حسب دستور وزیر کشور این 
موارد پیگیری می شود و قرار است گزارش اقدامات تمامی 
دستگاه ها در استان در راستای سهم هر دستگاه از مساله 
آلودگی هوا و نیز اقداماتی که انجام داده اند برای وزارت 
کشور و سازمان حفاظت محیط زیست ارسال شود. وی 
اظهار کرد: تمامی ارگان های دخیل در کنترل آلودگی هوای 
ک ، همراهی و هم افزایی لازم  مشهد، بر اساس قانون هوای پا
و پیگیری های قانونی بر اساس سهم منابع انتشار آلودگی 
هوا را در سطح استان داشته باشند و در صورت عدم اجرای 
تعهداتی که برعهده هر دستگاه در این زمینه گذاشته شده 
است، در فضای رسانه و کاملا شیشه ای، گزارش این موضوع 

به مردم ارائه خواهد شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار خراسان رضوی 
گفت: سهم اصلی آلودگی ها بر اساس حجم تردد خودروها، 
منابع متحرک و ثابت مشخص شده است و بر این اساس به 
زودی سیاهه انتشار آلودگی هوا توسط شهرداری مشهد و با 
همکاری دانشگاه فردوسی مشهد به روز رسانی خواهد شد.

تأمین اجتماعی
برای انجام سونوگرافی و آزمایش به سه بیمارستان 
قیمت های  بیمارستان ها  از  کدام  هر  و  کردم  سرکشی 
آزمایش و سونوگرافی می خواستند  متفاوتی بابت این 
دریافت کنند. مگر قیمت هایی که برای بیمه های تامین 
لطفا  نیست؟  ثابت  جا  همه  می شود  ارائه  اجتماعی 

مسئولان رسیدگی کنند.
عزیزی از تهران

اجاره خانه
گراني بیش از حد اجاره خانه در  مستاجران از وضع 
تهران در عذابند، رسیدگي به مشکل اقتصادي مستاجران 

ضروري است.
اسدی از تهران

جریمه رانندگی 
روز چهارشنبه  ساعت پنج بعداز ظهر من در نازی آباد با 
ماشین خود بودم که جریمه ای از ستارخان برای من ثبت 
شده است از مسئولان راهنمایی و رانندگی درخواست 
داریم که به این موضوع رسیدگی کنند یا راهی برای ثابت 

کردن این موضوع بگذارند.
یوسفی از تهران 

گرانی میوه
مردم قدرت خرید میوه  را به دلیل گراني ندارند. آن وقت 
گران تر است را وارد کشور  که بسیار  میوه هاي خارجي 
مي کنند که فقط عده اي خاص مي توانند از آن استفاده 
کنند. این چه سیاستي است که مسئولان دنبال مي کنند؟
مظفری از اسلامشهر

دولتی  ساختمان های  از  عمده ای  بخش  ملی:  آرمان 
تأییدیه آتش نشانی ندارند و قرار است از هفته آینده از سوی 
سازمان آتش نشانی شهر تهران برای آنها اخطاریه فرستاده 
شود. تهران در حال حاضر و بنا بر آمار ارائه شده از سوی 
مدیریت شهری، 35 هزار ساختمان ناایمن دارد که البته این 
ناایمنی ها ضرایب متفاوتی دارند و در لیست این 35 هزار، نیمی 
از ساختمان های دولتی و بعضا ساختمان های خود شهرداری 
هم قرار گرفته اند و با این احتساب، 50 درصد ساختمان های 
دولتی در پایتخت )محل تجمیع همه وزارتخانه ها و تمامی 
ارگان ها و نهادهای ایران( ناایمن و خطرآفرین هستند. نکته اما 
وجود 75 ساختمانی ست که به گفته اعضای شورای شهر تهران 
وضعیتی بحرانی دارند و هر آن ممکن است خاطره ریزش هایی 
مثل ساختمان پلاسکو را برای تهرانی ها و نیز برای کل مردم 
ایران )به واسطه ملی بودن ابعاد حادثه( بازآفرینی کنند.  بحث 
ح و  ناایمن بودن ساختمان های تهران هر از چندگاهی مطر
آمار و ارقامی نیز در این میان رد و بدل می شود. روز گذشته هم 
لابه لای آماری که از سوی اعضای شورای شهر تهران مبنی بر 
پیشرفت ایمن سازی و در عین حال حضور و وجود ملموس 
خطر بود و نیز صحبت هایی از سازمان آتش نشانی در خصوص 
اختیارات ناچیز این سازمان، شاید این جمله بیش از همه 
توجه مخاطب را جلب می کرد که »گزارشی در این باره داریم که 
گر کسی آن را بخواند شب نمی تواند راحت بخوابد«؛ جمله ای  ا
از مهدی پیرهادی، عضو شورا که در خصوص گزارش همین 

ساختمان های ناایمن که بحثشان مطرح است ایراد شد. 
کنش نشان دادند و گفتند که  نماینده های مجلس هم وا
باید به مالکان ساختمان های ناایمن فشار وارد کرد. و همزمان 
قدرت ا... محمدی مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهر تهران از همان اختیاراتی که یادشان رفت، اسم 
برد و گفت هیچ جای دنیا اینطور نیست که آتش نشانی نتواند 

ساختمان ناایمنی را پلمب کند!
اما عدم توجه مالکان به چه دلیل است؟ مالکانی مثل 
ساختمان پلاسکو در تهران و یا متروپل در خوزستان؟ چرا 
دستگاه های خاص و متولی نمی توانند ضمن تشخیص ناامنی، 
مالکان را وادار به پلمب کنند و نگذارند خسارات جانی و مالی 

ملی با ابعاد وسیع مادی و روحی به مردم تحمیل شود؟ 
   از 35 هزار ساختمان ناایمن، 75 ساختمان وضع بحرانی 

دارند
بیش از 30 هزار ساختمان ناایمن در تهران شناسایی شده 
است؛ برخی ساختمان ها در وضعیت بحرانی قرار دارند و عضو 
شورای شهر تهران گفته است که »گزارشی در این باره داریم که 

گر کسی آن را بخواند شب نمی تواند راحت بخوابد.« ا
تعدادی از ساختمان های ناایمن کلانشهر تهران مربوط به 
ارگان های دولتی و غیردولتی است و به گفته مهدی پیرهادی 
»هیچ توجیهی ندارد که ساختمان های دستگاه های دولتی و 

حتی خود شهرداری برای تامین رقم کمی دچار مشکل شده و 
ناایمن باشند.« 35 هزار ساختمان ناایمن )البته با ضرایب ایمنی 
متفاوت( در شهر تهران شناسایی و ارزیابی شده و همچنان 
»75 ساختمان در وضعیت بحرانی قرار دارند.« این در حالی 
است که در سال های گذشته شاهد آتش سوزی های زیادی در 
ساختمان های فرسوده شهر مانند پلاسکو، سینا اطهر و... بودیم 
که در این حوادث تعدادی از شهروندان و آتش نشانان جان خود 
را از دست دادند.  گفتنی است که روز گذشته مهدی بابایی، 
رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران به نقل از سایت 
شهر از کاهش تعداد ساختمان های ناایمن پایتخت از ۱۲۹ به 75 
ساختمان خبر داده و گفته: این 75 ساختمان ناایمن وضعیت 
بحرانی دارند و باید به عنوان اولویت به ایمن سازی آنها پرداخت 

ک تر از دیگری ست.  و نمی توان گفت وضعیت کدامیک خطرنا
   50 درصد ساختمان های دولتی ناایمن هستند

گفته مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات  اما به 
ایمنی شهر تهران »50 درصد ساختمان های دولتی ناایمن 
گر بودجه ای هم برای ایمنی داشته باشند، صرف  هستند و ا
برای  گفته:  محمدی  قدرت ا...  می کنند.«  شکلات  خرید 
قضائی  دستگاه  کمک  با  پرخطر  ساختمان های  تک  تک 
پرونده تشکیل شده اما همچنان تعداد این ساختمان ها 
دو رقمی است. وزارتخانه ها، سازمان ها و شرکت های دولتی 
آنچنان پای کار ایمن سازی نیامده اند تا جایی که مدیر عامل 
سازمان آتش نشانی شهر تهران می گوید: »بخش عمده ای از 
ساختمان های دولتی تاییدیه آتش نشانی ندارند و از هفته آینده 

برای آنها اخطاریه می فرستیم.«

   4600 هکتار بافت فرسوده در تهران
کز اداری،  موضوع ساختمان های ناایمن فقط مختص مرا
تجاری نیست. در تهران حدود چهار هزار و ۶00 هکتار بافت 
فرسوده وجود دارد که می تواند در مواقع بحرانی برای مردم 
کری، نماینده مجلس شورای اسلامی  خطرساز باشد.  اقبال شا
در این زمینه گفته است که »باید به مالکان فشار آورد« تا قانون 
اعمال شده و با نصب بنر »این ساختمان ناامن است« موضوع 
اطلاع رسانی شود اما رئیس سازمان آتش نشانی شهر تهران 
قدرت ا... محمدی می گوید برخی مالکان همکاری نمی کنند و 
موضوع هزینه را پیش می کشند و البته »برخی هم توجهی به 

هشدارها ندارند.«
   خلأ قانونی

در نهایت اینکه خلأهای قانونی در زمینه ساختمان های 
ناایمن وجود دارد؛ کارشناسان حریق می گویند که ماموران 
آتش نشانی در ایران فقط می توانند به ساختمان های ناایمن 
اخطار دهند »حتی نمی توانند یک انشعاب هم قطع کنند.« این 
در حالی است که در کشورهایی مانند ژاپن و انگلیس ماموران 

آتش نشانی حتی اجازه پلمب ساختمان های ناایمن را دارند. 
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

آمار تکان دهنده از ساختمان های ناایمن در تهران ؛ 

با خواندن این گزارش شب راحت نمی توانید بخوابید

فروش سربازی به مشمولان غایب 
ع سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه  رحیم زار
بودجه سال ۱۴03 مجلس در رابطه با احتمال 
به  سربازی  فروش  تصویب  و  شدن  ح  »مطر
لایحه  در  سربازی  خدمت  غایب  مشمولان 
بودجه ۱۴03« ابراز داشت: تصمیم گیری برای 
این مساله که به نیروهای مسلح مرتبط می شود، 
کل قواست، مجلس  از اختیارات فرماندهی 
گر قرار  نمی تواند به این صورت به آن ورود کند و ا
به بررسی و اقدامی در این زمینه باشد، باید با 
نظر ستادکل نیروهای مسلح نسبت به آن بحث 
و بررسی داشته باشیم. در حال حاضر چنین 

پیشنهادی در کمیسیون مطرح نیست. 

 ۲ و نیم میلیون دانش آموز 
در مدارس غیردولتی

احمد محمودزاده معاون وزیر آموزش وپرورش 
با بیان اینکه حدود ۱۴ درصد از دانش آموزان 
معادل ۲.5 میلیون جمعیت در مدارس غیر 
گفت: مدارس غیر  دولتی تحصیل می کنند، 
دولتی مجری سیاست های وزارت آموزش و 
پرورش هستند.  وی با اشاره به اینکه اعتقاد 
ما بر این است که مدارس غیردولتی مجری 
سیاست های وزارت آموزش و پرورش هستند، 
کرد: هر آنچه   در سند تحول آموزش  ح  مطر
و پرورش به آن پرداخته شده است باید در 
مدارس دولتی و غیردولتی رعایت شود.  معاون 
مشارکت های مردمی و مدارس غیردولتی وزارت 
کرد: عمده مدیران  آموزش و پرورش اضافه 
مدارس غیردولتی افراد توانمندی هستند که 
احساس می کنند مسیر را می توانند بهتر از وزارت 
آموزش و پرورش طی کنند.  وی با بیان اینکه در 
راستای استفاده از ظرفیت خلاقانه مدارس غیر 
دولتی اقداماتی را دنبال می کنیم، عنوان کرد: 
حدود ۲۱0 هزار نفر از معلمین ما در این مدارس 

حضور دارند و تدریس انجام می دهند. 

 زباله سوزی و آلودگی 
هوای تهران 

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و 
خدمات شهری شورای شهر تهران با اشاره به 
اینکه برخی از مسئولان از تأثیر ۱5 تا ۲0 درصدی 
زباله سوزی در آلودگی هوای جنوب تهران خبر 
دادند، گفت: اما جهت وزش باد در تهران غرب 
به شرق است و مدل های وزشی باد تهران به 
گونه ای نیست که زباله سوزی عامل ۲0 درصدی 
آلودگی هوای تهران باشد.  مهدی پیرهادی 
در مراسم افتتاح غربی ترین ایستگاه سنجش 
آلودگی هوای تهران و دومین ایستگاه در منطقه 
۲۲ که با حضور شهردار منطقه ۲۲ برگزار شد، 
اظهار کرد: طی روز های گذشته که بحث آلودگی 
هوا را مورد بررسی قرار دادم این نکته بسیار قابل 
توجه بود که بین وزش باد و آلودگی هوا ارتباط 
کید بر اینکه بر اساس سیاهه  وجود دارد. وی با تأ
انتشار ۶0.۸ درصد میزان آلودگی هوا مربوط به 
گر این تأثیرگذاری  وسایل نقلیه است، ادامه داد: ا
خودرو ها بر آلودگی هوا قطعی باشد باید این تأثیر 
به صورت هر روزه باشد؛ اما طی روز پنجشنبه که 
بیش ترین میزان تردد در تهران رخ داد این میزان 

آلایندگی را در تهران نداشتیم. 

70 درصد بیکاران  فارغ التحصیل 
زن هستند

مرکز آمار ایران با انتشار مقاله پژوهشی یکی 
غ التحصیلان  از کارشناسان خود، از بیکاری فار
کز دانشگاهی کشور گزارشی جزئی ارائه داده  مرا
کردن مقاله  است.  مرکز آمار ایران با منتشر 
دفتر  آمار  گروه  )رئیس  محمدی  معصومه 
آمار ایران( برای  کار مرکز  جمعیت و نیروی 
بررسی وضعیت بازار کار فعال در پاییز ۱۴0۲ اعلام 
کرد: ۴۲.۸ درصد از بیکاران کشور تحصیلات 
دانشگاهی دارند.  ضمن اینکه طبق این مطالعه 
، در میان بیکاران  اعلامیِ کارشناس مرکز آمار
، 70.۴ درصد  کشور تحصیل کرده دانشگاهی 
)بیش از 70 درصد( از بیکاران کشور که تحصیلات 
دانشگاهی دارند، زنان هستند.  این گزارش ضمن 
غ التحصیلان دانشگاهی بیکار  انتشار آمار فار
کشور اشاره کرده است: درحالی که نرخ بیکاری 
کل کشور تا پایان پاییز ۱۴0۲ به حدود 7.۶ درصد 
کاهش یافته است، اما نرخ بیکاری جوانان )یعنی 
بیکاری افراد بین ۱5 سال تا ۲5 سالی که در حال 
اشتغال هستند و نه در حال دریافت آموزش و 
انجام خدمت سربازی( حدود ۲0.۶ درصد است.  
در تعاریف یکی از دلایل عمده صرف بودجه برای 
 ، ارتقای سطح تحصیلات آحاد جامعه در کشور
افزایش ضریب نفوذ مهارت آموزی و اشتغال 

شناخته شده است. 

ک 1۶.5درصد  تجربه هوای پا
روزهای سال!

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت 
بهداشت با بیان طی سال های اخیر به طور 
میانگین در ۱۶.5درصد از روز های سال در کشور 
ک را تجربه کرده ایم، بیماری های مهم  هوای پا
ناشی از آلودگی هوا را برشمرد.  عباس شاهسونی 
ک با بیان اینکه  به مناسبت روز ملی هوای پا
آلودگی هوا به عنوان مهم ترین عامل خطر محیط 
زیستی برای انسان در دنیا شناخته می شود، 
در  از جمعیت جهان  ۹۹ درصد  کرد:  اظهار 
مناطقی زندگی می کنند که غلظت آلاینده های 
هوا در آن، بالاتر از رهنمود سازمان جهانی 

بهداشت است. 

زمان زیادی است که دریاچه ارومیه در 
حال احتضار قرار دارد و نگرانی ها نسبت به 
تبعات روند خشکی آن روز به روز در حال 
کر )نماینده مردم  افزایش است.  سلمان ذا
ارومیه در مجلس( با بیان اینکه دریاچه 
ارومیه تنها متعلق به ارومیه نیست و یک 
موضوع ملی و جهانی است، گفت: اجازه 
کوتاهی در مورد دریاچه ارومیه به مسئولان 
کر در گفت وگو با ایلنا، افزود:  را نمی دهیم.  ذا
در حال حاضر به دنبال راهکارهایی از قبیل 
بارورسازی ابرها و توسعه آبیاری قطره ای 
در اراضی کشاوری حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه هستیم تا وضعیت کنونی دریاچه 
نماینده  این  بخشیم.  بهبود  را  ارومیه 
مجلس با انتقاد از انتقال حقابه دریاچه 
ارومیه از رودخانه های سیمینه و زرینه 
رود به تبریز گفت: در حقیقت با انتقال آب 
این دو رودخانه به تبریز شاهرگ دریاچه 
ارومیه قطع شده و چندین بار خواستیم 
تا تبریز برای خود آب جایگزین پیدا کند 
و از استاندار نیز می خواهیم مانع انتقال 
حقابه دریاچه ارومیه برای مصارف شرب 
و صنعتی به تبریز شود.  او با بیان اینکه، 
زیر ساخت های سخت افزاری دریاچه 
ارومیه در حال اتمام و تکمیل است، گفت: 
در همین راستا مدل سوم تصفیه خانه 
فاضلاب ارومیه افتتاح و سالانه 50 میلیون 
متر مکعب پساب تصفیه شده به دریاچه 
 ، ارومیه منتقل می شود.  از طرف دیگر
هادی بهادری )رئیس اسبق ستاد احیای 
دریاچه ارومیه( نیز با بیان اینکه، روند 
احیای دریاچه ارومیه از ۲ سال گذشته به 
کنان  سراشیبی افتاده و تاثیر منفی  روی سا
این منطقه گذاشته است، گفت: مشکل 
دریاچه ارومیه مشکل عمرانی نیست بلکه 
مشکل اجتماعی است بنابراین تا زمانی که 
مردم پای کار نیایند احیای دریاچه ارومیه 
به موفقیت نخواهد رسید.  او فزود: سدها 
کنون  قاتلان دریاچه ارومیه هستند هم ا
آب ذخیره شده پشت سدها به دامنه 
کوه ها پمپاژ شده و کشاورزان با آن؛ اقدام 
به کاشت چغندر قند و هندوانه می کنند، 
چغندر قند یک محصول پر آب بر است 

گر همتی برای احیای دریاچه ارومیه در  ا
مسئولین وجود دارد باید کاشت چغندر 
قند در استان محدود شود نه اینکه تازه 

کارخانه ای فرسوده به استان انتقال یابد. 
عضو هیات علمی دانشگاه ارومیه ادامه 
داد: در حال حاضر به نظر می رسد کسی 
به فکر دریاچه ارومیه و مشکلات زیستی 
محیطی حاصل از خشک شدن دریاچه 
و احیای مجدد آن نیست.  او با بیان اینکه 
دبیری کارگروه احیای دریاچه ارومیه به 
عهده استاندار آذربایجان غربی گذاشته 
شده است، گفت: متاسفانه دولت  شأن 
دبیری را از معاون رئیس جمهور به استاندار 
تقلیل داده و به این صورت طبیعی است 
هیچ کدام از وزرای عضو ستاد به سخنان 
استاندار ترتیب اثر نمی دهند که این به 
عینه در اقدامات احیای دریاچه ارومیه 
دیده می شود و هرقدر استاندار هم بکوشد 
به نتیجه مطلوب  نتواند  طبیعی است 
برسد. بهادری با بیان اینکه آسیب تغییرات 
ایجاد شده در ستاد احیای دریاچه ارومیه 
مستقیما به استان وارد می شود، گفت: 
مشکلات دریاچه ارومیه زیست محیطی 
بوده و ربطی به امنیت و سیاست ندارد 
پس باید در راس احیای این دریاچه فرد 
محیط زیستی قرار داده شود.  نماینده 
کید کرد:  اسبق مردم ارومیه در مجلس تا
با روند کنونی امیدی به احیای دریاچه 
ارومیه وجود ندارد و نه تنها دریاچه ارومیه 
احیا نمی شود بلکه در صورت ادامه روند 
باید  نیز  دریاچه  اطراف  کنان  سا فعلی 
به فکر مهاجرت باشند.  او همچنین به 
شایعات استخراج لیتیوم از بستر دریاچه 
ارومیه اشاره کرد و گفت: شاید در بستر 
دریاچه ارومیه احتمالا لیتیوم و اورانیوم و 
سایر عناصر وجود داشته باشد ولی شایعه 
به خاطر استخراج  خشکاندن دریاچه 
این مواد بی اساس است.  او پل میانگذر 
عوامل  از  دیگر  یکی  را  ارومیه  دریاچه 
خشکی این دریاچه عنوان کرد و گفت: 
کنون بهترین فرصت برای برچیدن بخشی  ا
از میان گذر دریاچه است که گردش آب در 

آن میسر شود. 

فارس  استان  سطح  در  تالاب   ۱3
وجود دارد که 5 تالاب عضو کنوانسیون 
بین المللی رامسر هستند؛ یعنی تالاب های 
طشت، کمجان، بختگان، پریشان و ارژن. 
اما خشکی حتی به این 5 تالاب بزرگ و 
بین المللی فارس هم رحم نکرده است؛ 
خشکی ای که از یک سو حاصل خساست 
آسمان و کمبود و نبود بارش است و از 
سوی دیگر حاصل حفر بی شمار چاه های 
مجاز و غیرمجاز و برداشت بی حسابِ آب 

از سفره های زیرزمینی. 
حفاظت  مدیرکل  پورشیرزاد،  عطا 
محیط زیست استان فارس درخصوص 
آخرین وضعیت تالاب های استان فارس 
گفت: تقریبا در دو دهه اخیر آمار بارندگی 
فارس کمتر از حد نرمال بوده که این امر 
موجب خشکی گسترده در سطح استان 
شده است. طبیعی است که رودخانه های 
دائمی و تالاب های فارس نیز از اثرات این 
بی بارشی در امان نمانده اند، به نحوی 
که تقریبا همه تالاب های استان یا به کلی 
خشک شده اند یا آسیب های شدیدی به 

آنها وارد شده است. 
پورشیرزاد با اشاره به اینکه در فهرست 
پیوست آیین نامه جلوگیری از تخریب و 
آلودگی غیرقابل جبران تالاب ها مصوب 
هیات وزیران در سال ۱۴00 برای استان 
که  است  شده  ذکر  تالاب   ۱۴ فارس، 
مساحتی حدود ۲0۹000 هکتار دارد، افزود: 
از این ۱۴ تالاب، شش تالاب در حال حاضر 
به طور کامل خشک هستند. دو تالاب از 
شش تالاب خشک شده یعنی پریشان و 
کافتر که روزگاری از تالاب های آب شیرین 
و منشاء حیات و رونق منطقه بودند، 
به شدت خشک شده اند؛ به گونه ای که در 
شرایط موجود و با مدیریت های سرزمینی 
فعلی نمی توان به احیا و حیات دوباره آنها 

امید داشت. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
در تشریح وضعیت اسفبار پریشان گفت: 
بیش از 50 میلیون مترمکعب زیر بستر این 
تالاب خالی شده و فرونشست ها در جای 

جای پریشان در حال رخ دادن است. 

پورشیرزاد با بیان اینکه سه برم از تالاب 
آبدار است،  به طور حداقلی  برم  هفت 
خاطرنشان کرد: برم شور و برم فیروز هم با 

وسعت کمی که دارند، آبدار هستند. 
گفت: این تالاب  او درباره مهارلو نیز 
سطحی حدود ۱5 تا ۲0 درصد آب دارد، اما 
آلوده به انواع آلودگی هاست، ولی با توجه 
به کارکردهای تالاب مهارلو همین میزان 

آب هم غنیمت است. 
به گفته پورشیرزاد، کمجان و ارژن اندک 
نم و رطوبتی دارند و طشک و هیرم در 

سطوحی محدود آبگیری شده اند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
فارس با اشاره به پیش بینی بارندگی در 
پاییز امسال که گمان می رفت بیشتر از 
حد نرمال باشد، اما محقق نشد، گفت: 
کمی   ، با پیش بینی  پربارش بودن پاییز
امیدوار شدیم که شاید حیات به برخی 
تالاب ها برگردد، اما پیش بینی  بارش ها 
محقق نشد و گویا سال بسیار خشکی را 
در ادامه پیش رو داریم و بدیهی است 
که شرایط بسیار سخت تر از آنچه بوده 
و هست، خواهد شد. به عبارتی در این 
شرایط، شکل گیری کانون های گرد و غبار 
اطراف  در  محلی  نمکی  طوفان های  و 
و  پریشان  و  بختگان  به ویژه  تالاب ها 
پیش بینی  گسترده تر  فرونشست های 

می شود و دور از ذهن نیست. 
پورشیرزاد با اشاره به اینکه در برنامه 
مدیریت منابع و مصارف که توسط وزارت 
نیرو به عنوان متولی مدیریت منابع آب 
تهیه و اجرا می شود و مبنای تخصیص ها 
در  قانونی  الزام  باوجود  می گیرد،  قرار 
مواد مختلف به ویژه در ماده ۲ قانون 
حفاظت، احیا و مدیریت تالاب های کشور، 
توجه و علاقه مندی از طرف وزارت نیرو 
در این حوزه دیده نمی شود، زیرا طبق 
همین قوانین وزارت نیرو مکلف است از 
ظرفیت آبی حوضه آبخیز تالاب ها )پس 
از تخصیص آب شرب(، نیاز آبی تالاب ها را 
تامین کرده و تخصیص دهد، درحالی که 
در عمل چنین اتفاقی نمی افتد و حقابه 

تالاب ها داده نمی شود. 

نگاهی به وضعیت شوره زاری که روزی نامش دریاچه بود

با شرایط کنونی امیدی به احیای وجود ندارد
لاب های استان فارس که این روزها حال و روز خوشی ندارند  نگاهی به تا

این دو تالاب هم کاملا خشک شدند

مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران: ۵۰ درصد ساختمان های دولتی ناایمن هستند و 

گر بودجه ای هم برای ایمنی داشته باشند، صرف خرید شکلات می کنند ا

 رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران 

از کاهش تعداد ساختمان های ناایمن پایتخت 

از ۱۲۹ به ۷۵ ساختمان خبر داد و گفت: این ۷۵ 

ساختمان ناایمن وضعیت بحرانی دارند


